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Bankiers, neem een
voorbeeld aan bedelorden

‘Topmensen’
zoudenmoeten
snappen dat hun
welvaart afhangt
van dewelvaart van
de samenleving,
zegtArjanBroers,
theoloog.

A
chter het zinnetje
‘We betreuren de
ophef’ van de raad
van commissarisen
van ABN Amro
schuilt een heel we-
reldbeeld. Het zegt:

wat jammer, gewone mensen, dat
jullie het financiële systeem niet be-
grijpen. Als jullie dat wel zouden
doen, dan zouden jullie inzien dat
ons gedrag juist heel logisch is.
De verontwaardiging over de

100.000 euro extra beloning voor de
ABN Amro-top komt echter niet
voort uit het niet begrijpen van een
complex systeem, maar uit het aan-
voelen dat het systeem niet deugt.
Dat is het pijnlijkste aan alle ‘ophef’:
dat de bankiers het morele gevoel
van hun klanten en mede-eigenaren
(via de redding met belastinggeld)
niet serieus nemen. De bankiers zijn
er geërgerd over en sorteren voor op
een beursgang: dan zijn ze weer baas
in eigen huis.
Ten diepste is er dus niets veran-

derd bij de ‘topmensen’ van onze
banken. Ze denken nog steeds dat zij
het goed doen als hun instelling veel
winst maakt, wat zich vertaalt in
hun hoge salarissen. De verontwaar-
diging van het publiek gaat niet over
de precieze hoogte van de salarissen,
maar dat ‘ze’ nog steeds niet snap-
pen dat banken op de eerste plaats
ten dienste moeten staan van hun
klanten en daarmee van het weefsel
van de economie.

Geestelijke houding

De bankiers van nu lijken op de
kerkvorsten van zo’n acht eeuwen
geleden. Kardinalen, bisschoppen en
ook pastoors konden preken wat ze
wilden, ze hadden weinig gezag.
Overal ontstonden ketterse bewegin-
gen: de kerk verloor haar grip op de
mensen.
In Umbrië (Italië) en in Zuid-Frank-

rijk pakten respectievelijk Franciscus
en Dominicus het heel anders aan.
Zij deden afstand van paarden en

mooie kleren en gingen in armoede
leven. Ze trokken naar de steden
voor studie en zorg voor de mensen.
Deze bewegingen worden ‘bedel-

orden’ genoemd, ze bestaan nu nog
als franciscanen en dominicanen.
Het bedelen slaat niet alleen op
sober materieel leven, maar ook op
een geestelijke houding: dat je leeft
van wat je ontvangt. Dit bleek een
gat in de markt: in enkele decennia
trokken de bedelorden tienduizen-
den mensen aan, in heel Europa,
vaak zeer getalenteerden bovendien.
Na de betreurde ophef over de sala-

rissen van bankiers gingen er stem-
men op om van ABN Amro een volks-
bank te maken. Deze volksbank zou
zonder poeha financiële diensten
moeten verlenen aan de reële econo-

mie, met name aan het midden- en
kleinbedrijf.
Daaruit spreekt hetzelfde verlan-

gen als uit het succes van de bedelor-
den in de dertiende eeuw: mensen
willen instellingen die ze kunnen
vertrouwen en die niet zichzelf cen-
traal stellen, maar het geheel dienen.
En dat moet niet alleen in mooie
woorden klinken, maar vooral zicht-
baar zijn in concreet gedrag.

Afstand doen

Concreet gedrag is allereerst norma-
le salarissen uitkeren – van een mi-
nistersalaris kun je heel behoorlijk
leven – maar het is meer dan dat. Het
is ook: afstand doen van kantoren,
huizen en auto’s die voortdurend de
onuitgesproken boodschap ventile-

ren dat je belangrijk bent, dat je een
‘topmens’ bent. Het is ook: structu-
ren scheppen waarin meer direct
contact is met het concrete werken
en leven van klanten, en waar een
bonus staat op zorg en welzijn op
langere termijn. Banken leven im-
mers van wat ze in de economie aan-
trekken en mogelijk maken.
We hebben bedelbanken nodig,

gedreven door bankiers die snappen
dat hun welvaart ten diepste afhangt
van de welvaart van hun klanten en
de hele samenleving. We hebben top-
mensen nodig die inzien dat de op-
hef die ze zo betreuren juist het
tegenovergestelde is: het is een hulp-
middel om hun plaats te kennen in
een duurzame maatschappelijke
orde.
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De heilige Franciscus (links) en Dominicus op een middeleeuws fresco.

H
et rapport van de Al-
gemene Rekenkamer
van afgelopen don-
derdag laat minister
Henk Kamp van eco-

nomische zaken weinig keus.
Hij zal meer moeten doen, wil
Nederland kunnen voldoen aan
de Europese eisen voor de hoe-
veelheid duurzame energie in het
totale energieverbruik in Neder-
land.
Volgens de Rekenkamer zal met
het huidige beleid, dat is geba-
seerd op een energieakkoord tus-
sen het kabinet en talloze maat-
schappelijke organisaties, waar-
onder de werkgevers en de mi-
lieuorganisaties, nooit het gestel-
de doel van veertien procent

duurzame energie in 2020
worden gehaald. Ingrijpen is dus
nodig, wil Nederland het imago
van vieste jongetje in de Europese
klas nog eens kwijtraken.
De vraag is echter of de door de
Rekenkamer gesuggereerde op-
lossing nu meteen ook de beste
is. In het rapport wordt Kamp
aangeraden nog eens 13 miljard
euro vrij te maken voor subsidies
op duurzame energieprojecten, te
betalen door de consument – bur-
ger en bedrijfsleven – via de ener-
gierekening.
De oplossing vormt immers tege-
lijkertijd de kern van het pro-
bleem. Duurzame energie kan
niet concurreren met energie uit
fossiele brandstoffen. Subsidies

zijn altijd nodig. Ze zijn ook te
verdedigen in het kader van het
streven naar duurzaamheid, maar
op enig moment is de rek er na-
tuurlijk wel uit.
De reactie van Kamp op de aanbe-
velingen van de Rekenkamer is in
ieder geval de verkeerde. De be-
windsman wijst er ten overvloede
nog maar eens op dat volgend
jaar de werking van het energie-
akkoord zal worden geëvalueerd
en voor die tijd ziet hij geen enke-
le reden het beleid te veranderen.
Hoe begrijpelijk ook, Kamp zou
beter moeten weten. Natuurlijk is
het van grote maatschappelijke
waarde dat hij zeer verschillende
organisaties op één lijn heeft we-
ten te krijgen en hun medewer-

king heeft weten te verkrijgen
voor een duurzamer energiebe-
leid. Maar als dat om welke reden
dan ook niet toereikend blijkt te
zijn, zal er niet morgen iets moe-
ten gebeuren, maar vandaag.
Al met al blijft het droevig gesteld
met duurzame energie in Neder-
land. De Rekenkamer geeft Kamp
in overweging meer groene ener-
gie uit bijvoorbeeld Spanje te im-
porteren.
Nadeel is dat er van import geen
binnenlandse economische im-
puls uitgaat. Dat is dan maar zo.
Het is uiteraard altijd beter als
het mes aan meerdere kanten
snijdt, maar nu ziet het er naar
uit dat er uiteindelijk helemaal
geen mes meer is.
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Kamp moet niet morgen maar vandaag ingrijpen in energieakkoord

Methethuidige
beleid raakt
Nederland
z’nvieze imago
niet kwijt
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